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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

کوتاه اقتصادی

تسلیت
بــا نهایت تاســف و تالــم درگذشــت آقای 
مهندس علی شفیعیان همکار محترم 
را به خانواده و بازماندگان آن مرحوم تسلیت عرض 
نموده و از درگاه خداوند متعال برای آن مرحوم علو 
درجات و برای شما صبر جمیل مسئلت می نمائیم.
شرکت زریسف و همکاران

شهیدان زنده اند الله اکبر
بیست  و هشــتمین سالگرد 
عروج عارفانه شــهیده عالمه 
دکتر پروین ناصحی را 
بر تربت پاکش در حرم مطهر 
گرامی  معصومــه)س(  حضرت 

میداریم.
 ۹۵/۴/۲۴ پنجشنبه  زمان: 
همسر و خانوادهاز ساعت ۴ تا 6 بعدازظهر

قیمت بازارنوع سکه
1117000سکه تمام طرح جدید
1117۲00سکه تمام طرح قدیم

۵60000نیم سکه
۲۹۴000ربع سکه

1۹۴000گرمی
11۴000هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3۴۹6دلار
3۹17یورو
۴6۲3پوند

۹۵6درهم
1۲37لیر ترکیه

* پس از خاموش شدن آتش پتروشیمی بوعلی، دیروز به دستور عادل  نژادسلیم 
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس، رئیس تعمیرات پتروشیمی بوعلی سینا عزل 
شد. به گزارش فارس، بنابر اطلاعات به دست آمده ظاهرا منوچهر محرم زاده، 
از سوی نژادسلیم به عنوان رئیس جدید بخش تعمیرات در پتروشیمی بوعلی 
سینا منصوب شده است. وزیر نفت اعلام کرده بود بنابر اطلاعات به دست آمده 
حادثه پتروشیمی بوعلی به دلیل مسائل فنی بوده است که برخی از کارشناسان 
نقص در یکی از پمپ های واحد 8001 پارازایلن را علت آتش ســوزی عنوان 
کرده بودند. حادثه آتش سوزی پتروشیمی بوعلی ضرر 60 میلیون یورویی را 

به این مجتمع وارد کرد.
* بانک انصار در دوره ســه ماهه منتهی بــه 31 خرداد 1395 رتبه 
نخست کیفیت افشــای اطلاعات و اطلاع رسانی را در بازار سرمایه 
ایران به دست آورد و در میان شرکت های پذیرفته شده در سازمان 
بورس، رکورددار شفافیت اطلاعاتی در سه ماهه اول سال  جاری شد. 
به گزارش اداره کل بازاریابی و تبلیغات، بانک انصار که در دوره منتهی 
به 29 اسفند 1394 رتبه ششم را در میان شرکت های بازار سرمایه 
به دست آورده بود، این بار براساس راهبردهای تحولی خود که هم 
اکنون در فاز دوم آن قرار دارد، 6 رتبه ارتقاء یافت و رتبه نخست را 

در جدول سازمان بورس و اوراق بهادار به خود اختصاص داد.
* سرپرست دفتر ریاست و مدیریت عملکرد و امور بین الملل سازمان فنی و 
حرفه ای از تبدیل وضعیت 800 نفر دیگر از مربیان حق التدریس سازمان خبر 
داد و گفت: پیش از این پســت های مربوطه 1۲00 نفر از مربیان ایجاد شــد 
و احکام آنان تا پایان ماه به علاوه 600 نفر جدید ابلاغ می شــود. به گزارش 
فارس، علی فروزش افزود: فعلا 1800 نفر دیگر در صف دریافت احکام تبدیل 
وضعیت خود هستند که در حال پیگیری این موضوع هستیم. فروزش با بیان 
اینکه سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور باید مجوزهای لازم صدور احکام 
تبدیل وضعیت را می داد گفت: در تلاش هستیم تا برای 1800 نفر باقی مانده 

از مربیان نیز پست سازمانی خالی شود.
* روز شنبه پیک مصرف برق کشور 49 هزار و 151 مگاوات به ثبت 
رســید، در حالی که پیک مصرف برق کشور در روز جمعه، 44 هزار 
و 266 مگاوات گزارش شده بود. براساس این گزارش، این میزان در 
مقایسه با روز مشابه پارسال نیز 4700 مگاوات افزایش داشته است. 
پیش تر آرش کردی مدیرعامل توانیر با بیان اینکه سر به سر شدن 
تولید و مصرف برق به گونه ای شده که میزان ذخیره برق در وضعیت 
نامطلوبی است گفته بود که خاموشی برنامه ریزی شده نخواهیم داشت 
اما به هر حال با افزایش دمای هوا اگر حادثه ای در شبکه رخ دهد قطعا 

خاموشی اجتناب ناپذیر خواهد بود.

رئیس انجمــن روغن نباتی از مصوبه دولت برای افزایش 9 درصدی 
قیمت روغــن نباتی خبر داد و گفت: این مصوبــه از ابتدای مرداد ماه 

اجرایی می شود.
داریــوش محمودی در گفت وگو با فارس، اظهار داشــت: با توجه به افزایش 
هزینه های تولید مانند حقوق و دســتمزد، مصوبه افزایش قیمت روغن نباتی از 
سوی دولت صادر شد که در ابتدا قرار بود این افزایش قیمت از اردیبهشت امسال 
اعمال شــود اما با توجه به نزدیکی به ماه رمضان قرار شــد افزایش قیمت روغن 
از اول مــرداد ماه اتفاق بیفتد.وی با بیان اینکه طبق مصوبه دولت، قیمت روغن 
نباتی تا ســقف ۹ درصد افزایش خواهد یافت، گفت: قیمت جدید محصولات در 

حال نهایی شدن و قرار گرفتن در سامانه سازمان حمایت است.
محمودی در پاسخ این سؤال که با توجه به فروش با تخفیف روغن  نباتی در 
کشــور، چه دلیلی برای افزایش قیمت این محصول وجود داشت؟ گفت: اعمال 
تخفیف ها از یک نظر به سیاست فروشگاه های بزرگ مربوط می شود و از یک نظر 
دیگــر نیز به دلیل وجود نظام بنکداری به جای نظام توزیع مویرگی کالا صورت 
می گیرد.وی تصریح کرد: شبکه توزیع اکثر کالاها در کشور از جمله روغن نباتی 
با مشــکل رو به رو اســت که باید کم کم این معضل برطرف شود تا محصولات با 
قیمت واقعی به دســت مصرف کننده برسد.رئیس انجمن روغن نباتی ادامه داد: 
تخفیف شرکت های تولیدکننده مانند قبل ادامه خواهد داشت، به طوری که درصد 
تخفیف ها تغییری نمی کند اما با توجه به افزایش قیمت روغن شاهد رشد سطح 
عمومی قیمت ها خواهیم بود.وی در پاســخ به این سؤال که آیا پیشنهاد افزایش 
قیمت روغن نباتی از سوی همه شرکت های روغنی مطرح بوده است؟ گفت: انجمن 
روغن نباتی به نیابت از همه شرکت ها این پیشنهاد را مطرح کرده و این طور نیست 
که فقط شــرکت های بزرگ و یا فقط شرکت های کوچک خواستار تغییر قیمت 
باشند. وی تصریح کرد: ناهمگونی در بازار روغن وجود دارد که باید برطرف شود.

یک مسئول خبر داد
گرانی روغن نباتی از اول مرداد

با گذشت 6 ماه از اجرای برجام 
و برخلاف وعده های قبلی دولت، 
معاون اول رئیس جمهور اذعان کرد 
هنوز با پدیده تحریم ها مواجهیم!

 اســحاق جهانگیری در افتتاحیه 
گفت:  بــورس  نمایشــگاه  نهمیــن 
بنگاه های اقتصادی کشــور به دلیل 
تحریم ها با کاهش تولید و سودآوری 
روبه رو شده اند که متأسفانه هنوز با این 

پدیده روبه رو هستیم.
این اظهارات معاون اول حســن 

روحانــی درحالی اســت که ســال 
گذشــته و تا پیــش از اجرای برجام، 
مسئولان دولت یازدهم از جمله اسحاق 
جهانگیری مدعی بودند همه تحریم ها 
بــه یکباره در روز اجــرای برجام لغو 
می شود. البته بسیاری از دلسوزان نظام 
همان زمان هشدار می دادند که طرف 
غربی بارها ثابت کرده که به تعهداتش 
پایبند نخواهد بود، اما مقامات ارشــد 
دولت روحانی به شدت با این دلسوزان 
برخورد کرده و هر صدای منتقدی را 

به عنوان مخالف خود تلقی می کردند.
درحــال حاضــر حداقــل فایده 
اعترافات دیرهنگام جهانگیری مبنی 
بر عدم لغو تحریم ها نشان دهنده این 
است که پیش بینی دلســوزان نظام 
صحیــح بوده و مقامات ارشــد دولت 

یازدهم در این رابطه اشتباه کرده اند.
توجیه وابستگی کشور

 به درآمدهای نفتی
معاون اول رئیس جمهور البته در 
اظهارات دیروز خود علاوه بر اعتراف به 

عدم لغو تحریم ها به توجیه وابستگی 
کشور به درآمدهای نفتی هم پرداخت.
به گــزارش تســنیم، اســحاق 
جهانگیری اظهار داشت: کشور تاکنون 
به منابع درآمدهای نفتی متکی بوده 
اســت. در سنوات گذشته مرتباً گفته 
می شــد که باید اتکاء بودجه به نفت 
کاهش یابد ولی واقعیت آن است که 
نفت سهم مهمی در درآمدهای کشور 

داشته است.
وی افزود: سابقاً تصور می کردیم 

ممکن است کشورهای نفتی بتوانند 
شــیرهای نفت را ببندند که این کار 
هیچ وقت در بین این کشــورها اتفاق 
نیفتاد ولی امروز بــا پدیده جدیدی 
روبه رو شده ایم که پدیده تحریم خرید 

نفت از ایران بود.
معــاون اول رئیس جمهور، گفت: 
غربی ها تصمیمی که در مورد تحریم 
خریــد نفت از ایــران گرفته بودند را 
اجرایی کردند و فروش نفت ایران به 
یک میلیون بشکه در روز کاهش یافت.

جهانگیــری ادامه داد: با اقدامات 
دولــت مقابل کاهش روند خرید نفت 
ایران گرفته شد و امسال سقف فروش 
نفت ایران به حدود ۲ میلیون بشکه در 
روز رسید که این رقم به همراه فروش 
میعانات گازی ۲ میلیون و 600 هزار 
بشکه در روز اســت. وی تأکید کرد: 
موضوع تحریم خرید نفت ایران نشان 
داد که سیاست عدم اتکاء به نفت باید 

به شکل دیگری دنبال شود!

بعد از روشنگری سیف و صالحی درباره واقعیت های برجام

اسحاق جهانگیری: هنوز با تحریم ها مواجهیم!

یک کارشناس مسکن گفت: 
جامعه هدف وام های 80 تا 160 
میلیونی طبقه متوســط و بالا 
هستند و برای دهک های پایین 

فکری نشده است.
محمدمهدی مافی در گفت وگو 
با ایسنا اظهار کرد: وام بانکی حتی 
اگر 100 درصد قیمت مســکن را 
پوشش دهد، در صورتی که شرایط 
شغلی و اقتصادی خانواده ها را لحاظ 

قرار ندهد بلا اثر خواهد بود.
وی افزود: بــرای اینکه به بازار 

مســکن رونق دهیم باید اقداماتی 
انجام دهیم و یکی از کارهای مفید 
کاهش ســود بانکی بود که صورت 
گرفت. همچنین باید فاصله قیمت 
فروش و توان متقاضی کم شــود. 
برای این اقــدام باید در بخش های 
اقتصادی تحرک ایجاد کنیم و تولید 
ناخالص داخلی را بالا ببریم، اما من 
در هیچکدام از گفته های مسئولین 
نشــنیدم که هدف بالا بردن قدرت 
خریــد از طریق افزایش اشــتغال 
باشد. چیزی که همیشه بر آن تأکید 

می شــود کاهش سود تسهیلات و 
افزایش مدت زمان بازپرداخت بوده 

که الزامی است اما کافی نیست.
مافی تصریح کرد: جامعه هدف 
وام هــای 160، 1۲0 و 80 میلیون 
تومانــی بخصوص در شــهر تهران 
اقشار متوســط و بالا هستند، پس 
نتیجه می گیریــم برای دهک های 
پایین فکری نشــده است. از سوی 
دیگر نمی توان به ضرس قاطع گفت 
که دهک های متوســط از وام 160 
میلیونی اســتفاده می کنند، چون 

خرید یک مسکن متوسط به حدود 
۲۴0 میلیون تومان پول نیاز دارد، 
لذا یک خانــواده باید 80 میلیون 

تومان پس انداز داشته باشد.
تهران  انبوه سازان  انجمن  دبیر 
با بیان اینکه فرض کنیم خانواده ای 
مبلغی حدود 80 میلیون تومان دارد 
و می خواهد با اســتفاده از وام 160 
میلیون تومانی یک مســکن تهیه 
کند، افزود: اولین پیش شــرط این 
است که این خانواده توان پرداخت 
اقساط ماهیانه ۲ میلیون تومان را 

داشته باشد، اما زمانی اقدام به خرید 
می کند که بداند سال آینده قیمت 
مســکن از سود بانکی که طی یک 
سال می تواند به 80 میلیون تومان 
برسد بیشتر خواهد شد؛ در غیر این 
صورت اقدام به خرید نخواهد کرد 
و اینجاســت که تأثیر افزایش وام و 

کاهش سود خنثی می شود.
به گفته مافی، اقتصاد هر بخشی 
یک چرخ دارد که می تواند حرکت 
کند. هر نیرویی کــه به این چرخ 
وارد شــود مقداری به ســرعت آن 

می افزایــد. افزایش میــزان وام و 
کاهش ســود، یکــی از مولفه  های 
تأثیرگذار برای حرکت چرخ بخش 
مســکن اســت که باید میزان آن 
اندازه گیری شــود اما بعضاً میزان 
تأثیر آن از آنچه سیاستگزاران فکر 
می کنند کمتر می شود. درخصوص 
اثرگذاری کاهش سود تسهیلات بر 
رونق بخش مسکن این اتفاق افتاده 
اســت؛ چرا که وام هــا از جامعیت 
لازم برای دربرگیری اقشار مختلف 

برخوردار نیست.

رئیس انجمن صنایع پروفیل یوپی وی سی از تخصیص سهمیه 1300تنی 
مواد اولیه مورد نیاز این صنعت به دو پیرزن با کارت بازرگانی شبهه دار 

خبر داد.
به گزارش خبرگزاری فارس، حســین طوســی در یک نشست خبری اظهار 
داشت: تولیدکنندگان صنایع پروفیل یوپی وی سی در حالی با مشکل تامین مواد 
اولیه روبرو هستند که دلالان، بازار را تحت الشعاع قرار داده اند و حواله های سهمیه 

مواد اولیه در بازار آزاد به فروش می رسد.
وی ادامه داد: در جلســه ای که اخیرا با مسئولان بورس کالا داشتیم، عنوان 
کردند که 1300 تن یوپی وی سی به عنوان مواد اولیه مورد نیاز صنعت از طریق 
کارت بازرگانی که متعلق به دو پیرزن است، از بورس کالا خریداری شده است.

رئیــس انجمن صنایع پروفیل یو پی وی ســی ادامه داد: این خرید به نام یک 
شــرکت مجازی در منطقه آزاد ماکو صورت گرفته و این در حالی است که اصلا 
در کنار محلی که به عنوان محل احداث کارخانه عنوان می شــود، جاده ای برای 
حمل مواد اولیه وجود ندارد. وزارت صنعت باید کارت های بازرگانی این دلالان را 
باطل کند و اجازه ندهد که وارد بورس شوند.به گفته طوسی، مواد اولیه مورد نیاز 
صنایع پروفیل یو پی وی سی از طریق سهمیه در سایت بهین یاب مشخص می شود 
و هر کارخانه بر این اساس می تواند از بورس کالا خرید کند.وی با بیان اینکه طی 
دو سال اخیر یک سوم کارخانه های فعال در صنعت پروفیل یو پی وی سی تعطیل 
شــده اند، افزود:  حدود ۴۵ کارخانه عضو انجمن پروفیل یو پی وی سی هستند که 
اشــتغال زایی مســتقیم این بخش به 10 هزار نفر می رسد.رئیس انجمن صنایع 
پروفیل یو پی وی سی با اشاره به اینکه سال ۹۴ اوج تعطیلی واحدهای تولیدی بود 
گفت: در چنین شرایطی واردات محصولات بی کیفیت نیز موجب تشدید مشکلات 
صنعتگران شــده است.در همین حال محمود صداقت نایب رئیس انجمن صنایع 
پروفیل یو پی وی سی در این نشست خبری با بیان اینکه در حال حاضر یک سوم 
ظرفیت کارخانه های فعال پروفیل یو پی وی سی در حال کار است گفت: در چنین 
وضعیتی تعرفه واردات پروفیل یو پی وی سی که قبلا 3۲ درصد بود دو سال پیش 

به 1۵ درصد کاهش یافت اما در نهایت به ۲0 درصد رسید.
وی با طرح این سؤال که در سال اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل چه اقدامی 
برای تحقق اقتصاد مقاومتی از ســوی دولت صورت گرفته است تصریح کرد: در 
جلسه ای که یک ماه پیش با حضور صالحی معاون وزیر صنعت داشتیم وی عنوان 
کرد که مشکل تولیدکنندگان طی دو هفته حل می شود، این در حالی است که 
هنوز هیچ اقدامی در این رابطه صورت نگرفته اســت.همچنین محسن آذری پور،  
عضو هیئت رئیسه انجمن صنایع پروفیل یو پی وی سی نیز در این نشست خبری 
با بیان اینکه از هفته گذشته سقف رقابت در بورس کالا برداشته شد گفت: این 
اتفــاق، قیمت پایــه برخی کالاها را تا 3۲ درصد افزایش داد به طوری که قیمت 
پایه پتروشیمی برای مواد مورد نیاز صنعت پروفیل یو پی وی سی از ۲0۵0 تومان 
در ۲0 اسفند ۹۴ به ۲۲۵0 تومان در ابتدای فروردین امسال رسید و این قیمت 

تا 3۴00 تومان نیز بالا رفت.

رئیس انجمن صنایع پروفیل یوپی وی سی فاش کرد
سهمیه 1300 تنی خرید از بورس کالا 

برای 2 پیرزن!

با توجیه قراردادهای جدید نفتی مطرح شد
معاون وزیر نفت: اطلاعات میادین 

مشترک نفتی را به خارجی ها داده ایم!

بازرگانی، صنایع،  اتاق  رئیس 
معادن و کشاورزی تهران با بیان 
اینکه وضعیت تولید در سه ماهه 
اول امسال با توجه به آمار واردات 
نیست، گفت:  مناسب  و صادرات 
تک نرخی کردن ارز، اصلاح قیمت 
حامل های انرژی و یارانه تولید سه 
مؤلفه ای است که دولت باید درباره 

آنها تصمیم بگیرد.
به گــزارش خبرگــزاری فارس، 
مسعود خوانســاری در همایش ملی 
صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به 
ارزیابی اقتصاددانان از اقتصاد ســال 
۹۴ اظهار داشــت: اکثر اقتصاددانان 
معتقدند سال ۹۴ یکی از سخت ترین 

سال های اقتصاد ایران بوده و با توجه 
به گزارش مرکز آمار ایران رشد بخش 
صنعــت و معدن به منفی ۲/۵ درصد 

رسیده است.
وی افزود: برای ســال ۹۵ رشــد 
اقتصادی ۴ درصد پیش بینی شــده 
که این رشــد عمدتاً ناشی از افزایش 
قیمت نفت اســت که کماکان بخش 
صنعت پیش بینی رشد مناسبی برای 
آن نمی شود. در ســه ماه اول امسال 
واردات به کشــور 13 درصد کاهش 
یافتــه که بخش عمــده آن کالاهای 
واسطه ای است و صادرات ۵ درصد افت 
کرده است. این دو مؤلفه نشان می دهد 
که صنعت در ســه ماه اول امسال هم 

وضعیت مناسبی ندارد.
رئیس اتــاق بازرگانــی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی تهــران با بیان 
اینکه کاهش تقاضا اصلی ترین معضل 
اقتصاد ایران در شرایط کنونی است، 
گفت: در سال های اخیر درآمد سرانه 
کشور کاهش یافته و برای ایجاد رونق 
اقتصادی نیازمند تزریق اعتبار هستیم. 
سرمایه گذاری خارجی در کوتاه مدت 
قابــل جذب نیســت و بانک ها هم با 
کمبود اعتبار مواجه هستند، بنابراین 
ســه راهکار بیش تر پیش روی دولت 

نیست.
متأسفانه  داد:  ادامه  خوانســاری 
در ســه سال گذشــته با وجود اینکه 

در مجموع سه سال حدود 60 درصد 
تورم داشــته ایم، اما قیمت ارز تغییر 
چندانی نکرده و همین مسئله موجب 
کاهش مزیت کالای تولید داخل شده 
اســت، بنابراین پیشــنهاد می کنیم 
هرچه ســریع تر یکسان سازی نرخ ارز 

اجرایی شود.
وی با اشاره به بحث یارانه انرژی 
گفت: در حالی که در اغلب کشورها از 
انرژی مالیات اخذ می شود، در کشور 
ما نه تنها مالیاتی گرفته نمی شــود، 
یارانه هم داده می شود، به طوری که 
گازوئیــل که قیمت واقعی آن 3 هزار 
تومان است را 300 تومان قیمت گذاری 
می کنیم که این موجب پرداخت روزانه 
100 میلیارد تومان یارانه به گازوئیل 

می شود.
رئیس اتــاق بازرگانــی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی تهــران با بیان 
اینکه قرار بود تولید سهمی از درآمد 
یارانه ها داشته باشد، تصریح کرد: در 

حــال حاضر نه تنها به تولید یارانه ای 
نمی دهیم، بلکه به روش های مختلف از 
تولید پول گرفته می شود. دولت راهی 
ندارد جز اینکه برای این ســه مؤلفه 

تصمیم بگیرد.
خوانساری با اشاره به فشارهایی که 
در دو سال گذشته برای دریافت مالیات 
از تولیدکنندگان وارد شده است، گفت: 
در این مــدت بنگاه ها یا تعدیل نیرو 
داشــته اند یا تعطیل شــده اند، اما در 
چنین شرایطی پیش بینی درآمدهای 
مالیاتی در بودجه ســال ۹۵، مالیات 
1۵ درصد نسبت به مصوب سال ۹۴ 
و 30 درصد نسبت به عملکرد سال ۹۴ 

افزایش داشته است.

وزیر اقتصاد که یک ماه پیش 
از مدیر 87 میلیون تومانی بیمه 
دیروز  بود  کــرده  دفاع  مرکزی 
مجبور شــد به دلیل فشار افکار 
عمومی، از مردم بابت حقوق های 

نامشروع عذرخواهی کند.
علــی طیب نیــا که در مراســم 
افتتاحیه نمایشــگاه بــورس، بانک و 
بیمه حضور داشت با بیان اینکه پیش از 
مطرح شدن فیش های حقوقی، دولت 
به دنبال تدویــن ضوابط و چارچوبی 
برای حوزه پرداخت دستمزد و حقوق 
بود اظهار داشــت: انتشار فیش های 
حقوقی موجب تسریع در این امر شد.
به گــزارش فارس، وی به تدوین 

آئین نامه ساماندهی، تسهیلات رفاهی 
کارکنان بانک ها و بیمه ها و شرکت های 
دولتی اشاره کرد و گفت: سال گذشته 
این آئین نامه به هیئت وزیران ارسال 
شد و دولت در 1۹ فروردین سال جاری 
با تصویب آن مقررات این آئین نامه را 
در قالب ضوابط بودجه ســال ۹۵ به 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی ارسال 
و در نهایت به دســتگاه ها ابلاغ کرد. 
وی اضافه کرد: وزارت اقتصاد شیوه نامه 
مصرف بودجه رفاهی کارکنان دولت، 
شرکت های دولتی و موسسات وابسته 
به دولت را در خرداد ماه ســال جاری 
تدویــن و به دولت پیشــنهاد کرد و 
همچنین ضوابط ساماندهی پرداخت ها 

به شرکت ها و مؤسسات دولتی وابسته 
به وزارت اقتصاد تدوین شد.

طیب نیــا تأکید کرد: در کنار این 
اقدامات ما وظیفه داریم با هر کسی که 
تخلف داشته برخورد کنیم و در صورت 
احراز تخلف به مراجع مربوطه  معرفی 
کنیم. همچنین افراد را مکلف به واریز 
مازاد دریافتی به خزانه کردیم و افراد 

متخلف از سمت خود برکنار شدند.
وی تأکید کــرد: این اقدامات به 
معنای نادیده گرفتن خدمات مدیران 
نیست بلکه نشــان می دهد، دولت با 
تخلفات هرچند اندک برخورد می کند.
وزیر اقتصاد در پایان گفت: با توجه 
به عقاید دینی و همچنین مسئولیتی 

که مردم برعهــده من قرار داده اند به 
حساســیت جامعه در این مورد ارج 
نهاده و ابایــی از عذرخواهی از مردم 
بابت این قصور ندارم و بار دیگر بابت 
کاســتی هایی که در این بخش وجود 

داشته پوزش می طلبم.

هرچنــد عذرخواهی وزیر اقتصاد 
درباره موضوع حقوق های نامشــروع، 
در خور تقدیر اســت ولی نکته قابل 
توجه این است که صرف عذرخواهی 
و پوزش طلبیدن منجر به اصلاح روند 
کنونی نخواهد شــد و اقدامات عملی 
باید در ایــن زمینه صــورت بگیرد. 
ضمن اینکه اظهارات وزیر اقتصاد در 
حالی است که وی پیش تر در مراسم 
تودیع رئیس کل پیشین بیمه مرکزی 
که فیش حقوقی اش حدود 87 میلیون 
توان بود، با نوعی دفاع تلویحی از رئیس 
پیشین بیمه مرکزی گفته بود: موضوع، 
هدف قراردادن اعتبار و اعتماد مدیران 
خدوم دولتــی و بیمه ها مدنظر بوده 

است.به هر شکل، در شرایط کنونی، 
تنها اقدام عملی اســت که چاره ساز 
مقابلــه با رونــد پرداخت حقوق های 
نامشروع می باشد. هرچند وزیر اقتصاد 
از برخورد با متخلفان و بازگشت وجوه 
پرداخت شده ســخن گفته است اما 
لازم اســت تا در کلیت دولت نیز در 
این زمینه با تمام موارد تخلف، بدون 
تبعیض برخورد شود و مواردی چون 
پاداش 86۵ میلیــون تومانی هیئت 
مدیــره ســیمان تهران که اســحاق 
جهانگیری )معاون اول رئیس جمهور( 
به صورت غیرقانونی تا سال ۹3 عضو 
هیئت مدیره آن بوده است، با اغماض 

روبرو نشوند.

معاون وزیر نفت در اظهاراتی عجیب ضمن تلاش برای ماســت مالی 
کردن قراردادهای جدید نفتی، با اســتقبال زودهنگام از این قراردادها 
گفت: اطلاعات مربوط به میدان های مشــترک در اختیار شرکت های 

خارجی قرار گرفته است!
به گزارش فارس، امیرحســین زمانی نیا روز گذشــته در همایش بین المللی 
بهینه سازی قراردادهای بالادستی نفت و گاز با تاکید بر اینکه اطلاعات مربوط به 
میدان های مشترک در اختیار شرکت های خارجی قرار گرفته است، اظهار امیدواری 
کرد، قراردادهای جدید نفتی حداکثر تا یک ماه آینده نهایی شده و مذاکرات ایران 
برای امضای این قراردادها شروع شود.وی علیرغم انتقادات کارشناسان از عواقب 
نامیمون قراردادهای نفتی دولت یازدهم موســوم به IPC، با اشاره به این که در 
حال حاضر سایر دانشگاه های کشور نیز قرار است بر روی قراردادهای جدید نفتی 
کار کنند، افزود: در شــرایط عادی توجه به این مسئله بسیار خوب است، اما دو 
سال است که ما خودمان را تحریم کرده ایم و هنوز هم قراردادی منعقد نکرده ایم.
معــاون امور بین الملل و بازرگانی وزیر نفت بدون اشــاره به نتیجه انتقادات 
کارشناسان و تأثیر آن در اصلاح این قراردادها)!( افزود: در طی دو سال اخیر همه 
کارشناسان، صاحب نظران و نهادهای بازرسی بر روی قراردادهای جدید نفتی کار 
کــرده و نظرات خود را داده اند.زمانی نیا همچنین تصریح کرد: با این که توجه به 
این مســئله مهم است اما اگر به دنبال منافع ملی هستیم، نباید بر روی مسائل 
حقوقی خیلی ریز شــویم، مثل این که یک ویرگول را باید جابجا کرد. ما باید به 

تصویر بزرگتری که این قراردادها برای ما ایجاد می کنند توجه کنیم.
تکرار بازی »برد- برد« در قراردادهای نفتی!

زمانی نیا در ادامه با یادآوری ادعای همیشــگی و البته تلخ »بازی برد-برد« 
دولت یازدهم در معاملات بین المللی، افزود: باید به این مسئله توجه داشته باشیم 
کــه قرارداد دو طرف دارد و طــرف مقابل هم باید برای اجرای آن با ما به توافق 
برسد؛ این طور نیست که هرچه را بخواهیم را بنویسیم و آنها هم آنها را بپذیرند.
وی بــا بیان این که امروز قراردادهای جدید نفتی از اهمیت بالایی برخوردار 
است، افزود: باید یک جایی کار را تمام کرده و وارد مذاکره برای عقد قرارداد شویم.
معاون زنگنه گفت لطفا این بررســی ها را تمام کنید و شــروع به کار کنید و 
افزود که اگر به دنبال حفظ منافع ملی هســتید، باید به صورت شفاف بررسی ها 
در مورد قراردادهای جدید نفتی را انجام دهید.زمانی نیا با اشاره به این که طی دو 
سال گذشته کارشناسان، استادان و سازمان های نظارتی، نظرات خود را در مورد 
قراردادهای جدید نفتی ارائه داده اند و می توانم بگویم که در اجماع سازی بالاخره 
به اواخر راه رسیده ایم، ادامه داد: در اجماع صورت گرفته چند تغییر را بر مبنای 

مذاکره و شنیدن نظرات کارشناسان و سازمان ها اعمال کرده ایم.
تقدیم اطلاعات میادین نفتی به خارجی ها!

معاون وزیر نفت در ادامه در اظهاراتی نگران کننده از انتشار اطلاعات میادین 
نفتی کشور خبر داد و گفت: در حال حاضر اطلاعات مربوط به میدان های مشترک 
در اختیار شرکت های خارجی برای بررسی بیشتر آنها قرار گرفته است تا به محض 
این که مذاکرات قراردادی شــروع شــد، بتوانیم قراردادها را وارد مراحل اجرایی 
کنیم.وی تصریح کرد: امیدوارم حداکثر تا یک ماه آینده قراردادهای جدید نفتی 
نهایی شــده و مذاکرات ایران برای امضای این قراردادها شروع شود.گفتنی است 
در شــرایطی معاون زنگنه از دریافت نظرات کارشناسان نفتی درباره قراردادهای 
جدید نفتی رونمایی شــده در دولت یازدهم و اجماع کارشناســان در این رابطه 
خبر می دهد که صاحبنظران حوزه انرژی، علیرغم محرمانه نگه داشتن متن این 
قراردادها، از ابتدای افشــای گوشه هایی از قراردادهای فوق نسبت به خطرآفرین 
بودن آن هشدار داده اند. برخی معتقدند این قرارداد در هیچ دوره ای از تاریخ کشور 
سابقه نداشته است و برخی نیز آن را قابل مقایسه با قرارداد نفتی گس-گلشائیان 
دانســته و در سخنان و نوشــته های متعدد به نقد این قراردادها و اعلام خطرات 
پیرامون آن برای صنعت نفت کشور پرداخته و آن را مغایر با سیاست های اقتصاد 

مقاومتی دانسته اند.
انتقال فناوری نفتی سرابی بیش نیست!

در همین رابطه مســعود درخشان، استاد برجسته اقتصاد انرژی، بارها تأکید 
کرده است که شــرکت های خارجی به  بهانه انتقال فناوری و تأمین سرمایه، در 
آستانه بازگشت به میادین کوچک و بزرگ نفتی کشور هستند در حالی که انتقال 
فناوری در چارچوب قراردادهای نفتی سرابی بیش نیست چرا که سوابق تاریخی 
نشــان می دهد که از قرارداد دارسی تاکنون، در هیچ قرارداد نفتی هیچ فناوری 

توسط هیچ یک از شرکت های نفتی، به صنعت نفت کشور منتقل نشده است.
اتفاقا مســعود درخشــان یکی از اساتیدی بوده اســت که در جلسات نقد 
قراردادهای IPC در دولت حضور یافته اما معلوم نیست این انتقادات چه تأثیری 
در اصلاح این قراردادها داشته است. چرا که مقام معظم رهبری در دیدار خود با 
دانشجویان کشور در ماه مبارک رمضان به این قراردادها اشاره کردند و فرمودند: 
»یک نوشــته ای به من دادند که ما بررسی کردیم، تحقیق کردیم، معلوم شد که 
این ویراســت شانزدهم است.«مقام معظم رهبری در ادامه به رفع نشدن ایرادات 
کارشناســی حتی در ویرایش شانزدهم این قراردادها)!( اشاره کردند و فرمودند: 
»بعد که به دفتر ما مراجعه شد، دفتر ما گفتند این کافی نیست، چون بعد از این 
باز اصلاحات دیگری هم لازم بوده که انجام بگیرد که هنوز انجام نگرفته. بنابراین 
تــا وقتی که این اصلاحات انجام نگیــرد و این کار به  معنای واقعی کلمه، مطابق 
منافع کشــور نباشد این اتفّاق نخواهد افتاد و این نوع قرارداد بسته نخواهد شد. 
ما هم گفته ایم که تا وقتی قضیّه نهایی نشده، هیچ قراردادی نباید بسته بشود.«

چنانچه پیداست کارشناسان همچنان درباره این قراردادها هشدار می دهند 
و رهبری نیز صراحتا بر تأیید نشدن آن تا زمان رفع ایرادات اساسی تأکید کرده 
اند ولی با این همه معاون وزیر نفت با اعلام نارضایتی از بررسی های کارشناسی 
صورت گرفته، تلاش می کند ضمن لاپوشانی مفاد سوال برانگیز، از این قراردادها 
حساســیت زدایی کند و با اشــاره به لزوم ارائه امتیــازات برای جذب طرف های 
خارجی، بازی برد برد مرسوم در قراردادهای خارجی دولت یازدهم را تکرار کند؛ 
شیوه ای که برای ما خاطرات تلخی همچون برچیده شدن تأسیسات هسته ای در 
مقابل وعده های پوچ غربی ها در فرایند توافق برد- برد برجام را یاد آوری می کند.

رئیس اسبق موسسه تحقیقات 
خاک و آب با بیان اینکه پتانسیل 
وجود  در کشور  کود  انواع  تولید 
دارد از واردات بی رویــه ایــن 
با   مرتبط  پتروشــیمی  محصول 

کشاورزی انتقاد کرد.
به گزارش فارس به نقل از سازمان 
بسیج مهندسین کشــاورزی و منابع 
طبیعی، حسین بشارتی درباره وضعیت 
تولید و مصرف کود در کشور اظهار کرد  
حدود ۵0 درصــد کودهای مصرفی، 
نیتروژنی )معمولا اوره( است که طی 
سال های اخیر با توسعه پتروشیمی ها 
نیــاز داخل، تامین شــده و مازاد آن 

صادر می شود.
وی با رد اظهارات غیرکارشناسی 

درباره اینکه خاک های کشــور نیاز به 
فســفر ندارد گفت: نتایج آنالیز حدود 
۲0 هــزار نمونه خــاک که متعلق به 
نقاط مختلف کشور است نشان می دهد 
بیش از 70 درصد اراضی کشــاورزی 
کشــور دچار کمبود فســفر است و 
مصرف این نوع کود افزایش کیفیت و 
کمیت محصول را به دنبال دارد. کشور 
سالانه به حدود 700 هزار تن کودهای 
فسفری نیاز دارد که متاسفانه بیش از 
۹0 درصد کودهای فســفره وارداتی 
است و کمتر از 10 درصد آن در داخل 

کشور تولید می شود.
بشارتی افزود: متاسفانه کودهای 
وارداتی فســفره  بعضا دارای آلودگی 
بالای کادمیم اســت از ایــن رو این 

آلاینده وارد خاک اراضی کشــاورزی 
شــده و ســلامت گیاه و انسان را به 
خطر می اندازد. این در حالی است که 
پتانسیل تولید  این نوع کود در کشور 

وجود داشته و شایسته است، در سالی 
که از سوی مقام معظم رهبری به نام 
سال »اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل« 
نامگذاری شــده این موضــوع مورد 

عنایت مســئولان ذی ربط قرار گرفته 
و تولید این کود در کشــور که تحقق 
اقتصاد مقاومتی است، در دستور کار 

قرار گیرد.
وی ادامه داد: در مورد پتاســیم 
نیز آمــار و اطلاعات خاک ها نشــان 
می دهد که حدود 3۵ درصد خاک ها 
به کمبود این عنصر دچار بوده و عامل 
محدودکننده تولید محصول است. به 
عنوان مثال در خاک های شــالیزاری 
شــمال کشــور با تخلیه خاک ها از 
پتاســیم مواجه هســتیم و مصرف 
کودهای پتاسیمی در شالیزارها تاثیر 

قابل توجهی بر عملکرد دارد.
رئیس اســبق موسسه تحقیقات 
خاک و آب خاطرنشــان کرد: کشور 

سالانه به حدود 300 هزار تن کودهای 
پتاسیمی نیاز دارد که مشابه کودهای 
فسفری مقدار اندکی در کشور تولید 
می شــود. در این مورد نیز پتانسیل 
تولید در کشــور وجود داشته و اخیرا 
اقدامات ارزشمندی در راستای تولید 
کود سولفات پتاسیم در کشور صورت 
گرفته و تولید آن در ســطح پایلوت 
موفقیت آمیز بوده ولی تولید انبوه آن 
به دلیل تنگناهای اعتباری هنوز محقق 
نشده و نیازمند حمایت های مالی است.

بشــارتی با بیان اینکــه ایران به 
لحاظ خاک قابل کشت فقیر محسوب 
می شود گفت: یک دهه از تدوین لایحه 
جامع خاک می گذرد ولی همچنان این 

لایحه خاک می خورد.

رئیس اسبق موسسه تحقیقات خاک و آب اعلام کرد

واردات بی رویه کود با وجود ظرفیت تولید داخلی!

سرویس اقتصادی-
بر اســاس اســناد سازمان 
و  پاداش  بهــادار،  اوراق  بورس 
حق حضور هیئت مدیره شرکت 
پتروشــیمی خلیج فارس سال 
گذشته 120میلیون تومان افزایش 

یافته است.
خلاصه تصمیمات مجامع عمومی 
عادی که از سوی سازمان بورس اوراق 
بهادار منتشر می گردد نشان می دهد 
پاداش هیئت مدیره این شــرکت در 
سال ۹۴ مبلغ ۹ هزار و ۲00 میلیون 
ریال تعیین شده است. این مبلغ در 
ســال ۹۴ مبلغ 8 هزار میلیون ریال 
و ســال قبل از آن هزار میلیون ریال 
تصویب گردید که به عبارتی در مدت 

فوق بیش از ۹ برابر شده است.
همچنین با بررســی اسناد فوق 

مشخص می شود حق حضور اعضای 
غیرموظف هیئت مدیره این هلدینگ 
بــزرگ اقتصادی بــه ازای برگزاری 
حداقل دو جلســه در ماه در ســال 
۹۲ مبلــغ 1۴ میلیون ریال بوده که 
سال بعد به 16 میلیون ریال افزایش 
می یابد. شــرکت صنایع پتروشیمي 
خلیج فارس در راستاي اجراي اصل 
۴۴ قانون اساســي و با هدف حفظ 
تشــکل  و توازن شرکت ملي صنایع 
پتروشیمي و با انتقال سهام آن شرکت 
در پانزده  شــرکت زیرمجموعه  به 
عنــوان نخســتین هلدینگ صنعت 

پتروشیمي ایران ایجاد گردید.
بــا این حال ارقــام پرداختی به 
هیئــت مدیره این شــرکت نشــان 
می دهــد روند افزایشــی پرداخت ها 
به اعضای هیئت مدیره در 3 ســال 

گذشــته با وضعیت اقتصادی صنایع 
کشــور تناســب ندارد. این افزایش 
پاداش و حق عضویت در دوره دولت 
یازدهم در شرایطی صورت پذیرفته 
اســت که به شــهادت آمار و اذعان 
مسئولان رکود شدید و بی رونقی بر 
صنایع کشور حکمفرما بوده و نتیجه 
آن هم تعطیلی یکی پس از دیگری 
کارخانه ها و بیــکاری کارگران آن ها 

بوده است.
بــه عنوان یک نمونه، براســاس 
گزارش اتاق بازرگاني، تولید صنعتي 
در شــرکت هاي پذیرفته شــده در 
بورس اوراق بهــادار تهران در نیمه 
ابتدایي ســال 13۹۴ نسبت به مدت 
مشابه ســال قبل منفي 7/۹ درصد، 
شاخص تولید صنعتي با لحاظ صنعت 
فرآورده هاي نفتي در شاخص، منفي 

1۲/۴ درصد و شــاخص فروش این 
شــرکت ها منفي 10/1 درصد رشد 
داشته است. مقایسه این دو نرخ نشان 
مي دهد که کاهش در فروش صنایع 
بیشــتر از کاهش تولید آنها در شش 
ماهه ابتدایي بوده اســت. نکته قابل 
توجه دیگر این که کاهش رشــد در 
فصل دوم 13۹۴ شدیدتر شده است، 
چون رشــد فصل دوم ســال 13۹۴ 
نســبت به مدت مشابه سال گذشته 

منفي تر از رشد شش ماه است.
حال سؤال از مدیران این هلدینگ 
عظیم اقتصادی این اســت که آیا در 
شرایطی که کارخانه ها یا به تعطیلی 
کشــیده شــده و یا به سختی سر پا 
ایستاده اند و بســیاری از کارگران یا 
اخراج شده و یا حقوق آن ها با تأخیر 
طولانی مدت پرداخت می گردد، این 

افزایــش دریافتی های اعضای هیئت 
مدیره رواست؟

پاداش 350 میلیونی هیئت 
مدیره پتروشیمی بوعلی

یکی از شرکت های زیرمجموعه 
هلدینگ صنایع پتروشــیمي خلیج 
فارس شــرکت پتروشــیمی بوعلی 
اســت که طی روزهای گذشــته با 
آتش گرفتن بخشــی از آن در صدر 
اخبار رســانه ای قرار داشت. لازم به 
ذکر اســت 70 درصد این شــرکت 
در اختیار شرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس و 30 درصد آن در اختیار 
سهام عدالت است. بدین ترتیب، این 
شرکت به  طور غیرمستقیم همچنان 
یک شرکت دولتی محسوب می شود. 
با این حال پتروشــیمی بوعلی برای 
سال ۹۴ بالغ بر 3۵0 میلیون تومان 

پاداش میان اعضــای هیئت مدیره 
تقســیم کرده است و اعضای هیئت 
مدیره این شــرکت بابت هر جلسه 
6۵0 هزار تومان حق جلسه دریافت 

می کنند.
نحوه مدیریت بحران در عملکرد 
اخیر مدیران این شرکت قابل مشاهده 
بود و در نهایت هم کار به جایی رسید 
که گفته می شد تنها راه مهار آتش آن 
است که با سوختن و تمام شدن مواد 
موجود در مخــازن آتش گرفته این 
غائله خاتمه یابد! مســلما اگر جایی 
قرار است این پاداش ها و حقوق ها و 
حق عضویت های نجومی خود را نشان 
بدهد در همین مواقع حساس است 
که هنر مدیــران در مدیریت بحران 
مشــاهده شود که الحق چقدر خوب 

مشاهده شد!

یک کارشناس:

دهک های پایین نمی توانند
 از وام مسکن 80 تا 160 میلیونی استفاده کنند

عذرخواهی دیرهنگام وزیر اقتصاد بابت حقوق های نامشروع

علی رغم رکود شدید صورت گرفت

افزایش 9 برابری پاداش هیئت مدیره شرکت پتروشیمی خلیج فارس در دولت یازدهم

رئیس اتاق بازرگانی تهران تشریح کرد

وضعیت نامناسب صنعت در ۳ ماه اول امسال


